
روز گذش�ته در حالي س�ال تحصيلي جديد 
در دانش�گاه هاي كش�ور رس�ميت يافت كه 
رئيس جمهور همانند مراس�م سال تحصيلي 
مدارس از طريق ويدئو كنفرانس در مراس�م 
بازگشايي دانشگاه ها حضور يافت. اين رفتار 
رئيس جمهور از س�وي رئيس دانشگاه علوم 
پزش�كي تهران مورد انتقاد قرار گرفت. وي 
خطاب به رئيس جمهور گفت: »  اي كاش امروز 
بعد از هفت ماه تلاش دانشگاه علوم پزشكي و 
تمام كادر بهداشت و درمان، رئيس جمهور را 
در جمع خودمان داش�تيم تا شما حضوري از 
كادر درمان تش�كر مي كرديد و شايد روحيه 
كادر درم�ان را تغيي�ر مي داد و خس�تگي از 
تن ه�ا مي رف�ت.« وزي�ر بهداش�ت در اي�ن 
مراس�م تقصير حضور مجازي حجت الاسلام 
روحاني را به گردن گرفت و دليل عدم حضور 
رئيس جمهور به صورت حضوري در مراس�م 
آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها را فشار وزارت 
بهداش�ت بر اجراي پروتكل هاي بهداش�تي 
اعلام كرد، اما انگار تنها كس�ي كه مش�مول 
پروتكل هاي س�ختگيرانه وزارت بهداش�ت 
و حضور مجازي در مراس�م هاي بازگش�ايي 
م�دارس و دانشگاه هاس�ت، رئيس جمهور 
اس�ت و اين پروتكل ها شامل س�اير اعضاي 
كابين�ه، رؤس�ا و مديران كش�ور نمي ش�ود!

مراس��م آغاز س��ال تحصيل��ي1400- 1399  
با حض��ور وزراي عل��وم، تحقيق��ات و فناوري و 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، معاون علمي 
رئيس جمهور، رؤساي دانشگاه هاي تهران و علوم 
پزشكي و خدمات بهداش��تي و درماني تهران، 
رئيس سازمان س��نجش آموزش كشور، رئيس 
نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 
و همچنين ساير مسئولان و مديران دانشگاهي 
در تالار علامه اميني دانشگاه تهران برگزار شد. 
رئيس جمهور اما اين بار غايب مراسم بود و ترجيح 
داد همچون مراسم بازگش��ايي مدارس از دفتر 
كارش و به صورت ويدئو كنفرانس براي حاضران 

در مراسم سخنراني كند. 
 انتق�اد رئيس دانش�گاه علوم پزش�كي 

تهران از حضور مجازي رئيس جمهور
دكتر عباس��علي كريمي، رئيس دانش��گاه علوم 
پزش��كي تهران در مراسم آغاز س��ال تحصيلي 
دانشگاه ها و مؤسس��ات آموزش عالي و آموزش 
پزشكي با انتقاد از عدم حضور رئيس جمهور در 
اين مراسم خطاب به وي گفت: »  اي كاش امروز 
بعد از هفت ماه تلاش دانش��گاه علوم پزشكي و 
تمام كادر بهداش��ت و درمان، رئيس جمهور را 
در جمع خودمان داش��تيم تا ش��ما حضوري از 
كادر درمان تشكر مي كرديد و شايد روحيه كادر 

درمان نيز تغيير مي كرد.«
وي ب��ا بيان اينكه س��ال تحصيلي جدي��د را در 
روزهايي ش��روع مي كنيم كه هفت ماه اس��ت 
كش��ور درگير پاندمي كوويد 19 اس��ت، افزود: 

»مردم شرايط سختي را در اين مدت پشت سر 
گذاش��تند و البته كه بايد خدا قوت محكمي به 
وزارت بهداشت گفت. در اين دوران شايد نيمي از 
مديريت دانشگاه ما در بيمارستان بستري بودند 
اما حاضر نبودند كه كار خود را رها كنند، روحيه 

كاري دانشگاهي همين گونه است.«
كريمي با تأكيد بر اينكه كرونا هست و مشخص 
نيست كه چه زماني از جامعه ما رخت بر مي بندد، 
گفت:» كرونا لحظات تلخي مثل از دست دادن 
سرمايه هاي ارزش��مند حوزه پزشكي را نيز رقم 
زد از جمله اينكه ما پزشكي را از دست داديم كه 
2 هزار و ۵00 پيوند كليه انجام داده بود، اما شيوع 
كرونا يك فايده داشت و آن اين بود كه توانستيم 

بيماري هاي واگير دار را بهتر شناسايي كنيم.«
 فش�ار وزارت بهداش�ت ب�ر اج�راي 
پروتكل هاي بهداش�تي دليل عدم حضور 

رئيس جمهور
س��عيد نمك��ي، وزي��ر بهداش��ت ب��ا دف��اع از 
رئيس جمه��ور تقصير اين حضور مج��ازي را به 
گردن وزارت بهداشت و پروتكل هاي بهداشتي 
انداخت و گفت: » رئيس جمهور مشتاقانه و جانانه 
مي خواستند كه در جمع دانش��گاهيان حضور 
داشته باشند، اما بايد به اين واقعيت اذعان كنيم 

كه فشار ما براي اجراي پروتكل ها به خصوص در 
مورد حفاظت مقامات تراز اول كشور باعث شد كه 
اين موضوع را تحمل كنند. سپاسگزارم كه مقام 
معظم رهبري و رؤساي قوا و به ويژه رئيس جمهور 
توصيه هاي ما را در اجراي پروتكل هاي بهداشتي 

جدي مي گيرند.«
وي تأكيد كرد: » امروز اگرچه به صورت نمادين 
روز بازگشايي دانشگاه ها است، اما هفت ماه است 
دانش��جويان، رزيدنت ها و پرستاران بي وقفه در 
رشته هاي مختلف به صورت شبانه روزي حضور 
فعال داشته و در كنار مردم براي مديريت كرونا 
فعاليت دارند. در ايامي كه دانشگاه ها تعطيل بود، 

مسن ترين اساتيد پروانه وار در كنار ما بودند.«
 تلاش دانشگاه ها براي رفع نياز مردم 

وزير علوم هم س��خنران ديگر اين مراس��م بود. 
منصور غلامي با اش��اره به به شرايط دانشگاه ها 
و مؤسسات آموزش عالي در دوران شيوع كرونا 
گفت:» اين مراكز طي نيمسال گذشته آزموني را 
پشت سر گذاشتند كه در نوع خود تحسين برانگيز 

است.« 
بر اين اساس گزارش��ي را يكي از همكاران ما در 
دانش��گاه تهران ارائه كردند و آن گزارش نيز در 
خصوص نح��وه ورود آموزش عال��ي در دنيا در 

شرايط كرونا بود. آنچه خلاصه گزارش بود، اين 
بود كه اقدامات و تحولات��ي كه در آموزش عالي 
كشور ما اتفاق افتاده است، نه تنها كمتر از آنچه در 
ساير كشورها اتفاق افتاد نيست، بلكه بعضاً شرايط 
بهتري از بسياري از كشورهاي ديگر نيز داشتيم 
كه اين بيانگر آمادگي آموزش عالي كشور براي 

حضور در شرايط خاصي نظير كرونا است.«
به گفته وي دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالي 
ما ش��رايط مقابله و مداخله س��ريع ب��ا اقدامات 
پيش رو در جامعه را دارند و در مواردي اينچنيني 
و اتفاقات و حوادثي كه در كشور رخ داده، مراكز 
علم و فناوري ما به خوبي توانس��ته اند حضور و 

سهم خود را ايفا كنند. 
وزير علوم با اشاره به نقش شركت هاي دانش بنيان 
در تأمين نيازهاي م��ردم در اي��ام كرونا خاطر 
نشان كرد: » در سال هاي اخير حركت از سوي 
آموزش، پژوهش و توجه از فناوري ها به س��مت 
دانشگاه هاي جامعه محور و كاربرد علم براي حل 
مشكلات و مسائل كش��ور يك رويكرد سريع و 
جامعه و گسترده تري شكل گرفته، به گونه اي كه 
براي اين موضوع مي توانيم مثال هاي مختلفي را 
بزنيم، اما آنچه مي شود به آن اشاره كرد، اين است 
كه ما در روزهاي اول ش��يوع بيماري پارك هاي 
علم و فناوري پژوهشگاه ها، دانشگاه ها، شركت ها 
و. . . ورود پيدا كرده اند و براي رفع نيازهاي مردم 
تلاش كردند و موفق نيز شدند و اين نيازها با وارد 

كردن تجهيزات تا حدودي برطرف شد.«
 ض�رورت حماي�ت بيش�تر دول�ت از 

دانشگاه ها در برنامه هفتم
غلامي همچنين انتقال آموزش از شيوه حضوري 
به مجازي را  از ديگر عملكردهاي موفق دانشگاه ها 
و مؤسسات آموزش عالي در دوران شيوع كرونا 
ويروس دانست و گفت: » اين انتقال بدون داشتن 
برنامه مطالعه ش��ده، تحولي جدي و جديد بود 
كه در دانش��گاه هاي ما اتفاق افتاد. تفاوت هاي 
زيادي بين دانش��گاه هاي ما با دانشگاه هاي دنيا 
در خصوص آم��وزش مجازي و ارائ��ه آموزش با 
حفظ كيفيت و انجام بهتر مأموريت ها و وظايف 
به وج��ود نيامده و اي��ن عملك��رد بيانگر تلاش 
گس��ترده آموزش عالي در دوره شيوع كرونا بود 
و اين تلاش ه��ا در كنار پش��تيباني هاي صورت 

گرفته اتفاق افتاد.«
وزير علوم از دولت خواست حمايت هاي خود را 
از دانشگاه ها در ش��رايط فعلي كه با شيوع كرونا 
ويروس مواج��ه هس��تيم، همچنان ادامه دهد 
تا دانش��گاه ها در كنار فعاليت هاي پژوهش��ي، 
تحقيقاتي و آموزشي براي پاسخ به اقدامات انجام 
ش��ده در زمينه اختراعات و نقش جامعه محور 
خود موفق عمل كنن��د. وي تصريح كرد:» براي 
ادامه برنامه هاي آينده دانشگاه ها نياز است اين 
حمايت ها ادامه پيدا كند و اميدواريم در برنامه 
هفتم كه تدوين مي شود سياست هايي اتخاذ شود 
تا حمايت ها از اين مراكز به عنوان س��رمايه هاي 

ملي ديده شود.«
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دولت با الكترونيكي كردن فرايند درخواست بيمه بيكاري، پرداخت مقرري به بيكاران را پيچيده كرده است

فرار الكترونيكي دولت از بيمه بيكاري

آمادگي دانشگاه هاي ايراني براي حضور در عرصه هاي جهاني
رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران:  اي كاش در بازگشايي دانشگاه ها و بعد از 7 ماه تلاش دانشگاه 

و تمام كادر بهداشت و درمان، رئيس جمهور را در جمع خودمان داشتيم

مسئولان به بهانه 

عليرضا سزاوار
ش�يوع ويروس و   گزارش  2

مراجع�ه  قط�ع 
حضوري براي متقاضيان بيمه بيكاري، ساز و 
كار الكترونيك و آنلاين ايجاد كردند؛ روشي 
كه به جاي سهولت كار، سبب كندتر شدن و 
پيچيده تر شدن روند تقاضاي بيمه بيكاري و 
بالا رفتن هزينه درخواست شده است. افرادي 
كه شغل خود را از دست مي دادند، قبلًا فقط 
يكبار براي انجام مقدمات و ثبت درخواست 
بيمه بيكاري به اداره كار مراجعه مي كردند؛ 
ولي حالا ناچار هس�تند بارها به كافي نت يا 
كنن�د! مراجع�ه  پيش�خوان  دفات�ر 

كم نيستند افرادي كه از اسفند و فروردين شغل 
خود را از دس��ت دادند و هنوز ه��م در پيچ و خم 
تكميل بيمه بيكاري گيركرده اند. در ش��رايطي 
كه مسئولان مدعي ارائه خدمات به بيكارشدگان 
ناشي از شيوع كرونا هس��تند، اما بررسي ها نشان 
از سرگرداني بيكار شدگان در ميان بخشنامه ها، 
ابلاغيه ها و دستورالعمل هاي مختلف دولت دارد. 

 فقط و فقط مراجعه به دفاتر پيشخوان
تا قب��ل از عيد وقتي يك كارگر بيكار مي ش��د، با 
فقط يكبار مراجعه حضوري به دفاتر كاريابي اداره 
كار، احراز هويت را انجام مي داد. سپس مدارك را 
به دفتر كاريابي تحويل م��ي داد. اين مدارك هم 
اسكن و در سامانه مربوطه ثبت مي شد؛ از متقاضي 
اثر انگشت هم گرفته مي شد كه اين كارها نهايتاً در 
عرض يك ساعت انجام مي شد. بعد هم بين يك 
هفته تا 10 روز طول مي كش��يد تا مراحل طي و 

مقرري پرداخت شود. 
در واقع فقط يكبار حضور ب��ه دفاتر كاريابي لازم 
بود و متقاضيان فقط 2۷ ه��زار تومان به كاريابي 
مي پرداختن��د؛ اين دفاتر علاوه ب��ر ثبت نام براي 
مقرري بيكاري، هم كار مش��اوره شغلي را انجام 

مي دادند و ه��م متقاضي را هداي��ت و راهنمايي 
مي كردند. مبلغ 2۷ هزار تومان نيز مصوبه دولت 
و مجلس و شوراي نگهبان را داشت. بيكار شدگان 

هم در نهايت به حق و حقوق خود مي رسيدند. 
در حال حاضر يك فرايند الكترونيكي عجيب ايجاد 
شده است. به اين ش��كل كه متقاضيان بايد براي 
احراز هويت فقط و فقط به دفاتر پيشخوان مراجعه 
كنند. دفاتر پيشخوان هم به شدت شلوغ است و 

كار متقاضي را با تأخير بسيار انجام مي دهد. 
 تغيير روش به زيان مردم

 در دفاتر پيشخوان خدمات مختلف و گسترده اي 
انجام مي شود و اين مراكز هميشه شلوغ هستند، 
بنابراين مردم براي گرفت��ن يك كد احراز هويت 
بايد يك روز يا گاهي دو روز در صف هاي اين دفاتر 
منتظر بمانند. اين تغيير روش، از دفاتر كاريابي به 
دفاتر پيشخوان، موجب سردرگمي بيشتر مردم 

شده است. 
دبير كانون عالي كاريابي هاي كشور با بيان اينكه 
در بيمه بيكاري مردم به حال خود رها شده اند و 
الكترونيكي شدن روند به ضرر مراجعان تمام شده، 
گفت: انتقاد بسيار به سخنان مسئولان در توجيه 
ديركردهاي پنج ماهه و ش��ش ماهه در برقراري 
مقرري بيكاري وارد اس��ت. وقت��ي روش موجود 
را به روش جديدتري تبديل مي كنند و اس��مش 
را الكترونيك��ي كردن فراين��د و حذف مراجعات 
حضوري به ادارات كار و كاريابي ها مي گذارند، بايد 

قاعدتاً تأخير كار و سردرگمي مردم كمتر شود.«
 چرا روند را تغيير داديد؟!

حس��ين كريم��ي، در ارتباط با مش��كلات بيمه 
بيكاري و س��ردرگمي مردم افزود:» وزارت كار با 
آنلاين سازي كار مردم را سخت كرده است. وقتي 
مردم راحت به دفاتر كاريابي ها مي رفتند و خيلي 
زود كارشان تمام مي شد، چرا روند را تغيير داديد؟! 
الان بايد متقاضي براي احراز هويت حتماً بايد به 
دفاتر پيش��خوان مراجعه كند. گاه��ي اين دفاتر 

متقاضيان را سر مي دوانند و معطل مي كنند.«
به گفته وي، هر متقاضي بايد چند س��اعت براي 
دريافت يك كد ساده در صف هاي دفاتر پيشخوان 
منتظر بماند و بديهي س��ت كه اي��ن انتظار هيچ 
تناس��بي با آنلاين ش��دن كار و حذف مراجعات 

حضوري ندارد. 
جالب اينجاس��ت كه بعد از دريافت كد، كار تمام 
نمي ش��ود و متقاضي بايد در سامانه  جامع روابط 
كار ثبت نام كند. از 2۵0 هزار نفر متقاضي مقرري 
بيكاري، بي��ش از نيمي حداقل بگير هس��تند و 
بسياري از اين كارگران ساده، اطلاعات اينترنتي 
چنداني ندارند و گاهي در ثبت نام در س��امانه با 

مشكل مواجه مي شوند. 
 سامانه جامع پر از ايراد

از س��وي ديگر خيل��ي از اين كارگ��ران در خانه 
امكانات اينترنت ندارند و براي ثبت نام در سامانه 
بايد به كافي نت يا دفاتر كاريابي مراجعه كنند. اين 
مراجعه مجدد، هم براي متقاضي هزينه دارد و هم 

احتمال ابتلا به كرونا را افزايش مي دهد. 
 وزارت كار ابتدا مدعي بود كه قرار است از مراجعات 
حضوري مردم به خاطر خطر ويروس كرونا كاسته 
شود، اما حالا بسياري از متقاضيان مجبور شده اند 
به جاي يكبار مراجعه، دو بار ي��ا حتي چند بار به 

دفاتر مختلف مراجعه كنند!
كريمي هم در انتقاد از سيس��تم فعلي كه مردم 
را به دردس��ر انداخته، تصريح كرد: هر متقاضي 
در مرحله اول، ۶ هزار تومان ب��راي احراز هويت 
مي پردازد؛ در مراحل بع��دي، كافي نت ها مقادير 
متفاوتي از متقاضيان مي گيرن��د؛ چراكه تعرفه 
مشخصي وجود ندارد، گاهي ديده مي شود بين 30 
تا 100 هزار تومان از متقاضيان مي گيرند. از سوي 
ديگر، سامانه جامع روابط كار از آنجايي كه سامانه 
كامل و بي عيبي نيس��ت و هنوز نواقصي دارد كه 
برطرف نشده، متقاضيان گاهي مجبور مي شوند 
براي اسكن مدارك يا ثبت نام، بارها و بارها به دفاتر 

كافي نت يا كاريابي ها مراجعه كنند؛ چراكه هر بار 
به يك شكل تازه برمي خورند.«

 ما ه�ر چه پرس�يديم، پاس�خ روش�ني 
نگرفتيم!

دبير كانون عالي كاريابي هاي كشور در ادامه، نقد 
اصلي خود را به وزارت كار و دولت اينگونه مطرح 
كرد: »به بهانه الكترونيكي كردن خدمات، خدمات 
را پيچيده تر كرده اند، از ۸00 هزار متقاضي بيمه 
بيكاري كه در شش ماه گذشته ثبت نام كرده اند، 
مي توانند س��ؤال كنند كه هر ك��دام براي ثبت 
پرونده، چقدر وقت صرف كرده است؛ بسياري از 
آنها مي گويند دو روز، س��ه روز يا حتي يك هفته 
فقط براي ثب��ت پرونده معطل بوده اند؛ مس��ئله 
اينجاس��ت كه بعد از ش��ش ماه به چه نتيجه اي 
رسيده اند؛ اگر بعد شش ماه، حصول نتيجه براي 
مقرري بگير ممكن بوده، به م��ا بگويند تا بدانيم؛ 

اينها هنوز هيچ نتيجه اي نگرفته اند.«
وي در نهاي��ت ي��ك س��ؤال اساس��ي مط��رح 
مي كند:»چرا روند كار را تغيي��ر دادند؛ نه تعداد 
مراجعات حضوري كم ش��ده و نه از ميزان هزينه 
دريافتي از متقاضيان كاس��ته شده اس��ت. علاوه 
بر اين، بع��د از ماه ها انتظار، مق��رري متقاضيان 
نيز برقرار  نش��ده، پ��س چ��را وزارت كار اقدام به 
غيرحضوري كردن و مث��لًا آنلاين كردن ثبت نام 
ب��راي مقرري بي��كاري كرده اس��ت؛ م��ا هرچه 

پرسيديم، پاسخ روشني از آقايان نگرفتيم!«
فرايند ب��ه اصطلاح الكترونيكي ش��دن فعلي در 
حالي اس��ت كه قبلًا كل كار يك هفته تا 10 روز 
طول مي كشيد و نهايت مراجعه حضوري متقاضي، 
فقط يك بار مراجعه به دفات��ر كاريابي بود. مدت 
زماني هم كه براي انج��ام كار متقاضي در دفاتر 
كاريابي صرف مي شد، به گفته مراجعان حتي به 
يك ساعت هم نمي رسيد،اما اكنون متقاضي بايد 
به صف هاي طولاني دفاتر پيش��خوان يا مراجعه 

چندباره به كافي نت ها عادت كند. 

عذرخواهي وزير آموزش و پرورش
 بابت حذف تصوير دختران 

از كتاب سوم ابتدايي
وزير آم�وزش و پ�رورش ب�ا تأكيد ب�ر اينك�ه در ح�ذف تصوير 
دختران از كتاب س�وم ابتدايي بي س�ليقگي ش�ده از اين ماجرا 
عذرخواه�ي كرد و ق�ول داد تصوير كتاب درس�ي اصلاح ش�ود. 
محس��ن حاجي ميرزايي، وزير آموزش  و پرورش در شش��مين برنامه 
گفت وگوي هفته كه به صورت ويدئو كنفرانس و از طريق بستر شبكه 
شاد برگزار ش��د، افزود: » در آموزش  و پرورش تربيت نسل آينده را به 
زنان محول كرديم، زيرا بيش از ۶0 درصد نيروهاي آموزش و پرورش 
را زنان تشكيل مي دهند،بنابراين ساختن آينده، نسل نو و شكل گيري 
شخصيت و هويت نسل آنان چه در مقام مادر چه در مقام معلم، زنان 
نقش ويژه اي دارند. همچنين بيش از نيمي از دانش آموزان كشور هم 
دختران هس��تند،بنابراين تبعيض ديرينه جنسيتي كه در دسترسي 
به آموزش وجود داشت، به طور كامل بر طرف شده است و امروز هيچ 
دختري در هيچ نقطه اي از ايران محروم از تحصيل نيس��ت و اگر فكر 
كنيم كه پايه اصلي عدالت اجتماعي در توزيع برابر فرصت هاي يادگيري 
اس��ت، فرصت هاي يادگيري خوبي را در برابر دختران ق��رار داديم و 
آثارش را نيز مشاهده مي كنيم و در مسابقات و المپيادها بيش از نيمي 

از شركت كنندگان دختران هستند.« 
وي ادامه داد: » يك بي سليقگي در حذف تصوير دختران از كتاب سوم 
ابتدايي انجام  شده است،بنابراين از اين بابت عذرخواهي  و آن را اصلاح 
مي كنيم. اعتقاد داريم كه در اين شرايط سخت به تمام فعاليت هايي كه 

آموزش  و پرورش با تمركز بر دختران انجام مي دهد، توجه شود. 

ايران دارنده بزرگ ترين شركت هاي
دانش بنيان هوش مصنوعي در منطقه

مع�اون علم�ي و فن�اوري رئيس جمه�وري گف�ت:» جمه�وري 
ش�ركت هاي  بزرگ تري�ن  منطق�ه  در  اي�ران  اس�لامي 
اس�ت.«  دارا  را  مصنوع�ي  ه�وش  ح�وزه  دانش بني�ان 
سورنا ستاري در اولين نشست مجمع فناوري و نوآوري استان تهران كه 
با حضور شهردار و استاندار تهران در كارخانه نوآوري آزادي برگزار شد، 
گفت:» تنها در يك شركت ايراني ۵00 نفر در حوزه برنامه نويسي هوش 

مصنوعي فعاليت مي كنند و اين يك افتخار براي كشور است.« 
وي خاطر نشان كرد: » در حال حاضر يك هم افزايي بين افراد و بازيگران 
اكوسيستم نوآوري ايجاد ش��ده كه بايد از آنها تش��كر ويژه اي داشته 
باش��يم.«  معاون علمي و فناوري رئيس جمهوري گفت: » جمهوري 
اس��لامي ايران در منطقه بزرگ ترين ش��ركت هاي دانش بنيان حوزه 

هوش مصنوعي را دارا است.« 
معاون رئيس جمهوري اظهار داشت:» از دو س��ال پيش ايجاد شبكه 
نوآوري در كشور شروع ش��د، ما در ايجاد اين شبكه براي تهران موفق 
بوديم و به صورت مجازي آن را در استان ها توسعه داديم، اما با صراحت 
مي توان گفت كه در توسعه شبكه مجازي استان ها موفق عمل نكرديم.  
ستاري ادامه داد:» همانطور كه جوانان در اقتصاد دانش بنيان سرمايه 
آن هس��تند، در تعريف ش��هر نوآور بايد ش��هرداري نيز خود شريك 
شتاب دهنده كسب و كار باشد، زيرا يك شهرداري مي تواند بازار بزرگي 
در حوزه كسب و كارهاي نو داشته باشد و درآمدي از آن كسب كند.« 

وي با تأكيد بر اينكه شهرداري به تنهايي يك بازار بزرگ در اختيار دارد، 
گفت:» ش��هرداري تهران نمي داند كه اين شهر بزرگ چه بازار بزرگي 

است تا آن را در اختيار بگيرد.« 
معاون علم��ي و فناوري رئيس جمهوري اف��زود:» اين جمعيت از يك 
ش��هر مي تواند منجر به ارائ��ه نوآوري هايي در س��رويس ها و خدمات 
باشد، در سال 94 در خصوص راه  اندازي سرويس حمل و نقل اينترنتي 
مناظره هايي انجام شد، ولي شهرداري همواره اين امر را مطرح مي كرد 
كه حمل و نقل عمومي در حوزه خدمات شهرداري است و ارائه خدمات 
اينترنتي را جدي پيگيري نكرد.«  معاون رئيس جمهوري تأكيد كرد: 
»شهرداري بايد خود را موظف بداند كه تمام سرويس هاي شهري را با 
استفاده از نوآوري حاصل از فكر جوانان ارائه دهد و يك نقش نظارتي و 

حاكميتي در اين سرويس دهي داشته باشد. «
س��تاري با تأكيد بر ضرورت كاهش مقاومت هاي سنتي در شركت ها 
براي پيش��برد اهداف و فروش آنها گفت: »بايد روش هاي س��نتي در 

شركت هاي سنتي از بين بروند و نوآوري جايگزين آنها شود.« 
معاون علمي و فن��اوري رئيس جمهوري با ي��ادآوري اينكه بانك ها به 
عنوان بازيگران سنتي و فين تك ها به عنوان بازيگران مدرن همكاري 
دارند، گفت:» اين استراتژي جديد بانك مركزي است و در حال حاضر 
بازيگران سنتي در حال سرمايه گذاري روي بازيگران مدرن فين تك ها 
هستند، به گونه اي كه روزي بالغ بر ميلياردها تومان تراكنش بدون خطا 

در آن رخ مي دهد كه همه نرم افزارهاي آن بومي است.« 
ستاري افزود: » در آينده ممكن است بانك ها وجود نداشته باشند ، اما 
بانكداري مي ماند، از اين رو بايد به اين موضوع به واسطه نوآوري توجه 

ويژه اي داشته باشيم.« 
ستاري گفت: تأكيد ما اين است كه نبايد به عنوان حكومت در نتيجه كار 
جوانان نوآور دخالت كنيم، اما بايد در راستاي توسعه بخش سرويس ها 

ارائه خدمات و بخش فناوري ها نقش خود را به خوبي ايفا كنيم.« 
معاون علمي و فناوري يادآور شد: » ما نمي توانيم با ضوابط قديم قوانين 
را براي نوآوري داشته باش��يم، بلكه اول نوآوري ش��كل مي گيرد و بعد 

قانون آن نوشته و شكل خواهد گرفت.« 

حسین سروقامت

ادامه وضعيت قرمز و هشدار در 28 استان كشور

كرونا درمان ندارد!
با ف�وت ۱28 بيم�ار كرونايي ديگر، ش�مار جانباخت�گان بيماري 
كوويد۱۹ در كش�ور به 23 هزار و ۱۵7 نفر رس�يد و 28 استان در 
وضعيت قرمز يا هش�دار كرونا قرار دارند. در دنيا هم تاكنون 28 
ميليون و ۹43 هزار نفر به بيماري كرونا مبتلا شده اند و ۹24 هزار و 
۵77 نفر جان خود را از دست داده اند. چيزي كه شطرنج با كرونا را 
بعد از ۹ ماه از پيدا شدن سر و كله اش به دنياي ما پيچيده تر مي كند، 
اين است كه تاكنون هيچ دارو و درمان اختصاصي براي اين بيماري 
كشف نشده و هيچ يك از درمان هاي كرونا، اختصاصي و استاندارد 
نيستند و هنوز سند قطعي درمان اين بيماري به دست نيامده است. 
بر اساس آخرين آمار جهاني پايگاه اطلاعاتي worldometer  تا كنون 
2۸ميليون و 943 هزار و ۶۵۷ نفر در جهان به ويروس كرونا � كوويد19� 
مبتلا شده اند كه از اين تعداد، 924 هزار و ۵۷۷ نفر جان خود را از دست 
داده اند. از مجموع تعداد مبتلايان در جهان، تاكنون 20 ميليون و ۸11 
هزار و 4۶4 نفر بهبود يافته و توانسته اند اين بيماري را شكست دهند.  
در ايران هم طي 24 س��اعت منتهي به روز يك شنبه 23 شهريور ماه، 
بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 2 هزار و ۸9 بيمار جديد مبتلا 
به كوويد19 در كشور شناسايي ش��د و 9۵۶ نفر بستري شدند. با اين 
حس��اب، مجموع بيماران كوويد19 در كش��ور به 402 هزار و 29 نفر 
رس��يد. همچنين 3هزارو۷91 نفر از بيماران مبتلا ب��ه كوويد19 در 
وضعيت شديد اين بيماري تحت مراقبت قرار دارند.  تاكنون 34۶ هزار 
و 242 نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. 

  28 استان همچنان د ر وضعيت قرمز و هشدار
همچنان 13 اس��تان در وضعيت قرمز و 1۵ استان در وضعيت هشدار 
كرونا هستند.  بر اس��اس اعلام كميته اپيدوميولوژي كرونا در وزارت 
بهداش��ت در هفته منتهي به 21 ش��هريورماه، در روند كش��وري اين 
بيماري، موارد ابتلا و مرگ نسبتاً بالا است و روند صعودي يا شروع پيك 

در 12 استان كشور مشاهده شده است. 
بر اساس آخرين اطلاعات كرونا در كشور، استان هاي تهران، مازندران، 
گيلان، قم، اصفهان، خراس��ان رض��وي، آذربايجان ش��رقي، كرمان، 
خراسان شمالي، س��منان، يزد، زنجان و قزوين در وضعيت قرمز قرار 
دارند. همچنين اس��تان هاي آذربايجان غربي، البرز، فارس، لرستان، 
هرمزگان، اردبيل، بوشهر، كرمانشاه، كهگيلويه و بويراحمد، خراسان 
جنوبي، مركزي، ايلام، چهار محال و بختياري، گلستان و خوزستان در 
وضعيت هشدار قرار دارند. به گفته سيما سادات لاري، سخنگوي وزارت 
بهداشت، ۸۸ شهرستان در وضعيت قرمز و 90 شهرستان در وضعيت 
هشدار قرار دارند و مابقي شهرستان ها در وضعيت زرد و سفيد هستند. 
لاري تصريح كرد: » هيچ منطقه سبز يعني منطقه عاري از بيماري در 

كشور وجود ندارد.«
  درمان اختصاصي براي كرونا وجود ندارد

نادر توكلي، معاون درمان س��تاد عمليات مقابله با كرونا در كلانشهر 
تهران، با بيان اينكه درمان اختصاصي ب��راي كرونا وجود ندارد، افزود: 
» برخي داروها يا پلاس��ما درماني در مطالعات كوچكي كه به ش��كل 
كارآزمايي باليني انجام شده، اثرات مفيدي نشان داده اند، اما مطالعات 
آنقدر قوي نيس��تند كه بتوان نتاي��ج آنها را به عنوان يك س��ند براي 
درمان كرونا در نظر گرف��ت.« به گفته وي به عن��وان مثال اكتمرا كه 
اختصاصاً براي بيماران روماتيسمي است يا IVIG كه بيشتر براي درمان 
بيماري هاي نورولوژيك و همچنين رمدسيوير كه براي درمان برخي 
بيماري هاي ويروسي استفاده مي شوند، هيچكدام درمان اختصاصي 
كرونا نيس��تند. به همين دليل براي اس��تفاده از اين درمان ها در بين 
گروه هاي علمي اختلاف نظر وجود دارد و در دستورالعمل هاي كشوري 

هم وارد نشده اند، چون استاندارد نيستند. 
معاون درمان ستاد مقابله با كرونا در كلانشهر تهران، در ادامه با بيان 
اينكه از نظر تئوريك وقتي پلاس��ماي بيمار بهب��ود يافته را كه داراي 
ايمونوگلوبولين است، به كس��ي كه بيماري را گرفته تزريق مي شود، 
طبيعتاً تأثير مثبت دارد، افزود:» اما به دليل رفتار نامشخص ويروس 
نه مي توانيم پلاس��ما تراپي را رد كنيم و نه مي توانيم آن را صد در صد 
در دستورالعمل هاي درماني قرار دهيم.« وي با اشاره به جمعيت بالاي 
مبتلايان به كرونا در كشور گفت:» ميزان توليد پلاسما در سازمان انتقال 
خون كافي نيست. البته براي مصرف بيش از اين هم توافقي در بين گروه 
پزشكان براي پلاسما درماني وجود ندارد.« به گفته توكلي واقعيت اين 
است كه مكانيسم هاي ايجاد بيماري كوويد 19 بسيار پيچيده است و 
هنوز شناخته شده نيست. حتي مطالعاتي انجام شده كه نشان مي دهند، 
جنبه ژنتيكي هم دارد يعني در برخي ژن هاي خاص مي تواند بيماري 
يا مرگ ايجاد كند.  بر اين اس��اس آنچه از نظر وزارت بهداشت و ستاد 
كرونا مورد تأييد است، براي درمان هاي پيچيده بايد به صورت گروهي 

تصميم گيري شود و چند پزشك معتمد آن را تأييد كنند. 

همه مديران اس�تراتژيك بر يك اصل مهم و اساس�ي توافق 
دارند:

پراهميت ترين سرمايه يك كشور، نيروي انساني آن است. . . 
و از خيل عظيم نيروي انساني، نخبگان و زُبدگان، از همه برتر 

و بالاتر!
. . . و درس�ت در همين نقطه است كه ما مس�ئوليت خويش را 

فراموش كرده ايم. 
پزش�ك تراز كيست؟ مهندس ممتاز چه كس�ي است؟ قاضي 
عادل و وكيل درس�تكار و اس�تاد س�رآمد و معل�م فرهيخته 

كيست؟
از ملاك ها و معيارها كم س�خن نگفته ايم، ام�ا اين براي جوان 
پرسشگر امروز كافي نيست. بايد دست او را گرفت و در دست 

آدم هايي گذاشت كه سنجه اند و تراز!
اينجاست كه بايد عقلاي هر صنف و پيشه اي دست به كار شوند 
و بزرگان خويش را با اس�م و رس�م و ويژگي ه�ا و خصوصيات 

معرفي كنند؛
طرح اسوه ها و الگوها مايه قوت قلب، اطمينان خاطر و آرامش 

درون است. 
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پوشش بيمه اي يك ميليون روستايي
 از مهرماه

مدير عامل صندوق بيمه اجتماعي روستاييان و عشاير گفت:»از 
ابتداي مهر بالغ بر يك ميليون نفر از اقش�ار روس�تايي و عشاير 
كه فاقد هر ن�وع بيمه اجتماعي هس�تند؛ مانن�د قاليبافان، زنان 
سرپرست خانوار، شاغلين در صنايع دس�تي و افراد پشت نوبتي 
كميته امداد و سازمان بهزيستي تحت پوش�ش قرار مي گيرند.« 
مدير عامل صندوق بيمه اجتماعي روس��تاييان، كش��اورزان و عشاير 
با اشاره به طرح بيمه اجتماعي روس��تاييان و عشاير گفت: » صندوق 
بيمه روستاييان، كشاورزان و عشاير در س��ال ۸4 شروع به كار كرد تا 
روستاييان فاقد بيمه را بيمه كند.«  علي شيركاني ادامه داد: »اكنون يك 
ميليون و ۸00 هزار نفر از اين افراد عضو اين صندوق بوده كه يك ميليون 
و 300 هزار نفر از آنها بيمه شده فعال هستند.«  مديرعامل صندوق بيمه 
اجتماعي كشاورزان، روستاييان و عشاير با اشاره به جزئيات اجراي اين طرح 
اظهار داشت:» طرح بيمه اجتماعي روستاييان و عشاير از ابتداي مهرماه 
عملياتي خواهد ش��د و بالغ بر يك ميليون نفر از اقشار روستايي و عشاير 
كه فاقد هر نوع بيمه اجتماعي هس��تند؛ مانند قاليبافان، زنان سرپرست 
خانوار و شاغلين در صنايع دستي، افراد پشت نوبتي كميته امداد و سازمان 
بهزيستي تحت پوشش قرار مي گيرند.«  شيركاني اضافه كرد: » كار اجرايي 
شدن اين طرح آغاز شده و بر اس��اس آمار اوليه اي كه گرفته شده، كليات 
طرح به تصويب رسيده و تفاهمنامه هاي دوجانبه با دستگاه هاي ذي ربط 
منعقد شده است؛ اكنون اطلاعات افراد را داريم و اقدامات لازم براي ثبت نام 
اوليه انجام شده است.«  وي با اشاره به ويژگي هاي اين طرح افزود: » در اين 
طرح افراد هشت سطح درآمدي دارند و هر فرد با توجه به سطح درآمدي 
خود، 1۵ درصد حق بيمه پرداخت مي كند كه ۵ درصد آن را بيمه شده و 
10 درصد را دولت به عنوان كارفرما پرداخت مي كند.«  مدير عامل صندوق 
بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان و عشاير با بيان اينكه قرار است در 
سال اول اجراي اين طرح 1۵ درصد سهم بيمه شده روستاييان از سوي 
دولت پرداخت شود، ابراز داشت: » افراد شامل اين طرح مي توانند از طريق 
صنف هاي مربوطه مانند صنف قاليبافي به ما معرفي ش��وند.«  شيركاني 
اضافه كرد: » در س��ال اول اجراي اين طرح دولت 1۵ درصد از سهم بيمه 
روستاييان را پرداخت مي كند، در سال بعد دولت 14درصد و فرد بيمه شده 
يك درصد و به ترتيب اين روند پرداخت شده و بعد از پنج سال به وضعيت 
فعلي مي رس��يم؛ يعني ۵ درصد كل مبلغ مربوط به بيمه توس��ط فرد و 

10درصد توسط بيمه شده روستايي پرداخت مي شود.« 

رياست جمهوري


